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térvár felé való előnyomulás a célja. Az orosz 
kormány a finn kormányzóhoz utasítást kül-
dött, amelynek értelmében a lakosságot fel 
k e l szólítani, hogy köteles a Kaiuna—Vill-
manstrand-vonalon visszavonulni, minden in-
góságot magával vinni és amit elvinni nem 
tud, a házakkal együtt felgyújtani, Az orosz 
kormány elfelejti, hogy a ifinnek a németeket 
megváltóik gyanánt üdvözölnék és nemi lesz-
nek hajlandók elnyomóik parancsára tulajdo-
nukat elpusztítani. 

Az Aftenibladet levelezője azt is jelenti 
lapjának, hogy Steyn főkormányzót az orosz 
kormány vissza fogja hivni és a jelenlegi 
kormányzósági- titkárt, Marlovot fogja 'kor-
mányzóvá kinevezni. 

Stockholm, augusztus 25. Az lAftenbladet-
nek jelentik Szentpétervárról: A Dziennik 
Narodni jelentése szerint Finnország kor-
mányzója az orosz kormánytól felhatalma-
zást nyert arra, hogy Finnországban kihir-
desse az ostromállapotot. Az orosz, kormány 
arra is felhatalmazta a kormányzót, hogy 
a forrongás miatt Finnország autonómiáját 
teljesen felfüggessze. Az egyesülési, valamint 
a sajtószabadságot annyira megszorították,, 
mint soha imég, a boldogtalan ország, elnyo-
matásának százéves történetében. A 'kor-
mányzó a legutóbbi időben tiz ú jság megjele-
nését teljesen betiltotta és huszonnégy újság-
ra 72.000 finn márka bírságot szabott ki. Több 
irőt Szibériába küldött és két finn főtisztvise-
lőt elzáratott. 

Hogy készül a város költségvetése 
a háborús esztendőben. 

— Érdekes részletek a pénzügyi bizottság tanácskozásából. — 

Német sikerei* nyugaton. 
— Lelőtt francia repülőgép. — 

Berlin, augusztus 25. A nagy főhadiszál-
lás jelenti: Champagneban sikerrel robban-
tottunk fel több aknát. 

A Vogézekben Schratzmaerlen egy el-
lenséges támadást kési gránátokikai vissza-
vertünk, azonkívül Sonderrachíól délnyugat-
ra az augusztus 17-én elvesztett árkoknak 
egy részét visszafoglaltuk. 

Egy német harci repülő tegnapelőtt Nie-
uport mellett lelőtt egy francia kétfedelű re-
pülőgépet. 

Legfőbb hadvezetőség. 
(Közli a miniszterelnöki sajtóosztály.) 

A békeakcié! a vafikán 
kezdeményezi. 

Zürich, augusztus 25. lA Reuter-ügynök-
ség jelenti Rómából: A pápa Reugot uj hol-
landi követ fogadásakor kifejezte azt a re-
ménységét, hogy a béketárgyalások nemso-
kára megindulnak a Vatikán kezdésére és 
Hollandia támogatásával. A pápai udvar kö-
réten azt hiszik, 'hogy Hágában ül össze a bé-
kekonferencia, melyen a pápát a belgiumi 
nuncius fogja képviselni. 

A londoni Daily Express római jelentés 
alapján szintén békeakcióról is. Szerinte egyik 
antant-állam Hollandia közvetítésével békc-
cjánlatot tett Vilmos császárnak. Az am-
sterdami Handelsblad cáfolja a Daily Epress 
hírét. 

•(.Saját tudósítónktól.) A pénzügyi bizott-
ság szerdán délután 4 órakor folytatta a vá-
ros jövő évi költségvetésének tárgyalását. 
Az itt-ott Ihevels, szinte átesnek mondható 
vitáik miatt csak lassan, halad a tárgyalás, 
este ha t óráiig alig négy-öt összefoglaló ckn 
alatt felvett tételeket tudiják letárgyalni. A 
célt azonban annál inkább elérték, sikerült 
ugyanis körülbelül 20.000 koronával leszorí-
tani a városi kiadásokat. 

Scidtéty Sándor főszámvevő a város jö-
vő évi .kiadásaira előirányzott, tételeket is-
merteti. A bizottság tagjai nagy figyelem-
mel kisérik ,az egyes télteleket; itt-ott felvi-
lágosítást kérnek, ami után. továbbhaladnak. 
Ilyen kisebb észrevételek .mellett változatla-
nul meghagyja a bizottság a haszonvételi 
jogok éls fogyasztási adók összefoglaló cim 
alatt felvett egyes kiadási tételeket. Követ-
keznek a városi vüknek és illetékek 'és üziamek 
kiadásai. 

iA városi fogyasztási il letélkkozelésre vo-
natkozóan megjegyzi Soultéty, liogy a mér-
nökség a vámópiiletek tatarozására 7080 ko-
ronát, kér. A költségvetésbe erre a célra csak 
2000 korona van előirányozva. A mérnökség 
kéri a pénzügyi bizottságot a hiányzó 5680 
koronának a költségvetésbe való beállításá-
ra. A pénzügyi bizottság .megáll,apátja, bogy 
a tatarczá.si munkáikra nincs .égető szükség, 
mire —• több hozzászólás u tán — a mérnöki 
hivatal kérését elutasítja. 

iMost hosszabb ideig tartó vita követke-
zik. .A vízvezeték személyi és dologi kiadásai-
ra 91.976 koroniát irányzott elő a főszámvevő. 
Ebben 1.2.000 imiétermásza szén Van felvéve a 
vízvezeték üzemiébe,z. lA bizottság megálla-
pítja, licgy eddig mindem évben 11.000 mé-
termázsa szenet fogyasztott a vízvezeték, 
mire 3000 koronát törül ia szén vételárából. 

Bach Bernát: Miért van az, hogy a vá-
rosnak 3 korona 60 fillért számított a szén 
szállításával megbízott vállalat, mikor 
ugyanaz tőle 3 korona tiz fillért kértt 

Somogyi Szilveszter polgármester: A 
vállalat a kirakási költségekét is a szén mié-
termázsánkinti árába számította. 

Back Bernát : Az vaggononkimt számít-
va nem kerül többe két, maximum öt koro-
nánál. , 

Somogyi Szilveszter: Ugy látszik, a vál-
lalat, mert a városnak kellett a szén, maga-
sabb árakat szabott. 

Balogh Károly pénzügyi tanácsos: Á 
városnak mindenesetre biztosítani kellett 
szénszükségletét. 

Bokor Adolf: Nem leliet szó nélkül el-
haladni a tény mellett, hogy a város ötven 
fillérrel többet fizet egy mázsa szénért, mint 
m ás vállalat. Ez tízezer méter mázsánál hor-
ribilis árkülönbözet. Kérdi , mikor kötötte 
meg a város a szén szállítására a szerződést, 
hogy megállapíthassák, tényleg ötven fillér-
rel drágábban szállitja-e a Magyar Altalános 
Hitelbank a városniak a szenet mázSámikint, 
mint máknak? .A Magyar Általános Hitel-
bankról ezt nehéz feltételezni, azért az ügy 
mindenáron tisztázást kíván. 

Balogh Károly: A szenet a városnak 
fuvarozni kell. Anléilkül tetemesen olcsóbb 
lenne. 

Somogyi Szilveszter: A iszerződétt junius 
17-én kötötte meg a város. A versenytárgya-
lás májusban volt. A szerződési feltételekben 
az is benn van, hogy a vállalkozó köteles a 
város által kijelölt helyekre szállítani és be-
raktározni a szenet. 

A bizottság végül elhatározta, liogy a 
felszólalásokat feljegyzik, és; 'felkiVtják a ta-

. nács figyelmét, hogy a következő szerződés-

kötések előtt a magáncégektől szerezzenek 
be az árakra vonatkozóan információkat. 

Törölte még a bizottság a vízvezeték sze-
mélyi lés dologi kiadásaira felvett 91.976 ko-
ronából a javítóműhely felállítására elő-
irányzott 5685 koronát. Igy összesen 8865 ko-
ronát törölt a bizottság a vízvezeték 91.976 
koronás tételéből. 

A viz vezeték-bevételi 15.000 koronás fe-
lesleget, melyet évenkiut a vízvezeték tarta-
lék-alap .gyarapítására használnak, azzal az 
indokolálsisal törölte a bizottság, hogy a víz-
vezeték elég tekintélyes tartalékalappal ren-
delkezik. 

A gőzfürdő-épület jfen tar tására 3240 ko-
ronával kiér többet az előirányzott .összegnél 
a mérnökség. ,A bizottság méltányolta ezt a 
kérést, ellenben törölte a műhely-beszerzés 
2400 koronás költségét. iA gőzfürdő feritartá-
sára előirányzott 7.1.776 korona igy 1040 ko-
ronával emelkedett. 

A közvágóhíd 113.657 koronás' tételéből 
törölte a bizottság a szerszám-műhely be-
rendezésére előirányzott 3900 koronás tételt. 

Változtatás nélkül meghagyta a bizott-
ság az erdők és közterek cím alá felvetít té-
telek előirányzatát. A sétányok és fasorok 
munkáltatására 25.000 koronát irányzott elő 
a főszámvevő. 

Obláth Lipót: Ezzel kapcsolatosan meg-
jegyzem, liogy a terek fentartásánál radiká-
is változásokat kellene behozni. A gy érme-
tek pusztítják, rongálják a tereket, parko-
sat, ezt meg kell akadályozni. 

Weiner Miksa: A gyermekjátszótereket. 
Obláth Lipót: A parkokat. Igy többek 

közt a Stefániáit. 
Hasonló értelemben szólalit fel Vajda 

Béla is . 
Újlaki Antal: A budapesti terek is, töm-

ve vannak gyermekekkél. lA tereket jórészt 
a gyermekek számára csináltatták. A szegé-
nyebb néposztály nem küldheti Karlsbadiba 
a gyermekét, 'hanem a terekre kell küldenie. 
Alkalmazzon a város — mint azt Pesten te 
teszik — egy-egy rokkant katonáit,, vagy öreg 
bácsit a rend fentartására. 

Somogyi Szilveszter: Ez igaz. Sajnos, 
lesz eléig rokkant s igy alkalma lesz a vá-
rosnak legalább, egyszerre .jótéteményt gya-
korolni a rokkantakkal szemben és megvé-
deni a saját érdekeit. 

A bizottság ilyen érteleimben határozott, 
A kövezósi alapra 200.000 koronát irány-

zott élő a főszámvevő. 
Bokor .Adolf: Ennél a pontnál köteles-

ségemnek tartom felhívni a tanács figyel-
mét arra, hogy 'jó lesz az utfentartás bizto-
sítása céljából már most érintkezésbe lépnli 
a kavicsbányákkal, nehogy ú j r a más városok 
foglalják le a követ, mint 3 év élőit is. 

Becsey Károly: Az aszfalt fentartálsa 
170.000 koronába ikerül évenkint a városnak. 
Mégis csaknem miniden utca borzalmas álla-
potban van. Uta'l a Kálvária-utcára, amely-
nek kövezete szánté botrányosan rossz, jár-
hatatlan. Kérdi: nincs mód ezen javítani? 

Somogyi Szilveszter: Amely utcát nem 
gondoznak, az után nem fizeti ki a város a 
fentartási, illetőleg gondozási költségekét. 

Balogh Károly: Mikor a Mlagyar Aszífalt 
r.-t. megkapta a közgyűlésitől az utcák kö-
vezetének fentar tására és gondozására a 
megbízást, füt-fát igérb .Azt mondták, 25 
ékig nem lesz gondja a városnak az utcák 
kövezíeltére. Mégis, azóta sökkall több a város 
gondja, mint volt addig. A város nem kap 
anyagot, hogy a vállalkozó költségére kija-
vitihatná az utcák kövezetét. 

A bizottság fe lhívja a tanáös figyelmét, 
bogy minden rendelkezésére álló, eszköz 
igénybevételével hozza rendbe az utcákat. 

A mezei közdűlő u takra 10.000 koronát 


